
Součástí květnového čísla Moderní obce 
(www.moderniobec.cz), které se předplatitelům 
expeduje už tento týden, je i příloha Vodohos-
podářská infrastruktura vydaná ve spolupráci  
s měsíčníkem Odpady (http://odpady.ihned.cz/) 
při příležitosti nadcházejícího mezinárodního 
veletrhu WATENVI (26.–28. 5. v Brně), jehož 
součástí bude i mezinárodní výstava Vodovody 
a kanalizace (VOD-KA). 

V příloze si můžete přečíst také rozhovor  
s RNDr. Miroslavem Vykydalem, Senior kon-
zultantem poradenské společnosti Mott Mac-
Donald. Kladli jsme mu 
otázky na téma Výběr pro-
vozovatele vodovodů a ka-
nalizací (VaK). Odpovědi 
RNDr. Vykydala, jak je 
otiskne Moderní obec  
5/2009, v tomto newsletteru 
doplňujeme jeho vyjádření-
mi na další otázky.   
• Pokud je nutné upravovat 
již existující provozní 
smlouvu, aby byl dosažen 
soulad s podmínkami Ope-
račního programu Životní 
prostředí (OP ŽP) v oblasti 
vodovodů a kanalizací 
(VaK), co by měl vlastník 
vodohospodářského majet-
ku podniknout jako první 
krok? 

Úprava již existující smlouvy je vždy záleži-
tostí obou smluvních stran. Logickým prvním 
krokem je znalost názorů druhé smluvní strany 
– provozovatele. Je užitečné společně s provo-
zovatelem se seznámit s požadavky týkajícími 
se obsahu provozní smlouvy v rámci OP ŽP a 
specifikovat hlavní oblasti pro úpravu konkrét-
ní smlouvy. Posílení odborné kapacity na stra-
ně vlastníka o zkušeného a erudovaného porad-
ce je namístě, protože provozovatel má obvyk-
le logicky větší znalosti a kvalitnější a počet-
nější personální kapacity než vlastník.  
• Nyní se hovoří o určitých »povinných« ukaza-
telích výkonnosti provozovatele VaK. Můžete 
tento pojem vysvětlit? 

Jedním z požadavků na úpravu provozní 
smlouvy je zavedení »měření« výkonnosti 
provozovatele a možnosti smluvních pokut. Jde 
o to, aby vlastník nebyl odkázán pouze na 
možnost ukončení smlouvy z důvodů opakova-
ného a trvalého neplnění povinností provozo-
vatele. Ale aby měl rovněž příležitost korigovat 
kvalitu práce provozovatele formou stanovení 
určitých výkonových ukazatelů, jejich sledová-
ní a případných finančních pokut za neplnění 
těchto ukazatelů. Pro podporu vlastníků a sní-
žení rizika vracení dotací se proto vypracoval 

systém »závazných« výko-
nových ukazatelů.  
»Závazné« ukazatele obsa-
hují pouze doporučené hod-
noty; jde o návod včetně 
praktických příkladů. Není 
tedy  stanovena jedna zá-
vazná hodnota, například 
pro ztráty. Ale je vymezen 
způsob jak definovat a měřit 
pojem »ztráty vody«.  
• Co znamená termín »ceno-
vý strop na příjem provozo-
vatele« a jak tento přístup 
funguje? 
Cenový strop je jedním  
z principů regulace chování 
provozovatele a nástrojem 
pro zvyšování efektivity 
provozování. Stanoví se 

závazná pravidla pro výpočet ceny, dejme to-
mu na pět let. Jednotlivé nákladové položky se 
různým způsobem meziročně indexují napří-
klad v závislosti na inflaci. Je také řešena situa-
ce, jak si rozdělit případné úspory, jak budou 
provozovateli kompenzovány vyšší náklady 
(třeba náklady za odběr povrchové či podzemní 
vody, výše a způsob stanovení poplatků za 
vypouštění odpadních vod). Příjem provozova-
tele nemá libovolný vývoj, je limitován urči-
tým »stropem« nepřekročitelných nákladů. 
Aby nedocházelo k »šetření« na úkor kvality,  
k tomu slouží již zmíněné ukazatele výkonnosti 
a pokuty za jejich neplnění.  

( r š )  
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Dobře vybrat provozovatele – a umět s ním vyjít 

RNDr. Vykydal: Jestliže obec neváhá 
využít služeb poradců a specialistů 
třeba pro pořízení územního plánu, 
proč by tak neměla učinit v případě 
výběru provozovatele VaK? Foto: archiv 

  

 

Objednejte si ZDARMA ukázkové číslo Moderní obce  
na tel. 800 110 022 nebo na adrese 

http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=MO . 
 

Předplatné si zajistěte na http://economia.ihned.cz/predplatne. 

Moderní obec  
v květnu mj. přináší: 

 

• Veřejná služba: Pomůže obcím, příjemcům 
dávky pomoci v hmotné nouzi – nebo všem? 
• Proč se odsouvá nový zákon o rozpočtovém 
určení daní a jaké budou nejbližší kroky minis-
terstva financí vůči obcím 
• Dluhy se musejí splácet, říkají představitelé 
obcí a měst ke »Kauze Chomutov« 
• Při problémech s neplatiči může pomoci i od-
dlužení 
• Změny v oblasti DPH: Jak se týkají obcí? 
• Proč v Programu rozvoje venkova zdražují 
některé projekty 
• Větší zateplení – vyšší dotace 
• Skládkování zvoní hrana 
• Priority krajů v obnově památek se nemění 
• Aby se datové schránky nestaly pro malé obce 
černou můrou 
• Co s dokumenty z datové schránky? 
• Evidence obyvatel od května jinak 
• Jaké jsou ceny za pořízení studie proveditel-
nosti 
• Chystáte se vybudovat dětské hřiště? 
• Některé městské úřady přikročily ke stínování 
manažerů 
• Projekt Car2Go v německém Ulmu aneb Emise 
CO2 ve městě pouze 88 g/km  
• Příloha: Vodovodní infrastruktura obcí a měst 
... a mnoho dalších zajímavých a inspirativních 
textů! 

AKT UÁL NĚ  

Řízení kvality a bezpečnosti ICT 
Už IX. ročník konference Řízení kvality a 

bezpečnosti ICT v souladu s ISO, která je 
určena zástupcům zdravotnictví a veřejné 
správy, se uskuteční 3. 6. 2009 v Kongreso-
vém centru IKEM (Vídeňská 1958/9, Praha 
4). Na konferenci zaznějí mj. příspěvky na 
taková témata jako »Bezpečnostní aspekty  
z hlediska nové struktury systému veřejné 
správy (základních registrů)« – přednášející 
RNDr. Jiří Malátek, vedoucí odd. projekce a 
programování Ministerstva vnitra ČR, 
»Systém ManagementDesk – nástroj řízení 
kvality a bezpečnosti podle ISO 9 001, ISO 10 
006, ISO 27 001, ISO 20 000-1 a ISO 19 011« 
– přednášející Ing. Daniel Kardoš, poradce pro 
zavedení systému řízení kvality a bezpečnosti, 

(Pokračování na stránce 2) 

Nadace OKD  
vyhlašuje letošní  
grantové kolo! 
 

Dejte své nápady 
na papír a získejte 
pro ně finanční 

podporu! Zelenou dostanou projekty, které zkva-
litní život obyvatel, a to zejména v moravsko-
slezském regionu. Vybrat si můžete ze čtyř 
základních programů: Pro zdraví, Pro budouc-
nost, Pro Evropu a Pro radost.  
 

Informujte se o všem pot řebném na adrese 
www.nadaceokd.cz . 

http://www.moderniobec.cz
http://odpady.ihned.cz/
http://www.moderniobec.cz
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=MO
http://economia.ihned.cz/predplatne
http://www.nadaceokd.cz
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Municipalita, která uskutečněním svého do-
pravního řešení příkladným způsobem přispěla 
ke snížení nepřiměřené rychlosti automobilů, 
odstranění rizikových situací na křižovatkách, 
ochraně zranitelných účastníků silničního pro-
vozu či vytváření bezpečného dopravního pro-
storu, může letos získat Zvláštní cenu ministra 
dopravy. Cena je spojena i s odměnou 50 tisíc 
korun a v tomto roce se bude udělovat vůbec 
poprvé v rámci už  
8. ročníku soutěže 
Cesty městy.  

Soutěž Cesty měs-
ty je zaměřena na 
zklidňování dopravy 
a kultivaci dopravní-
ho prostoru ve měs-
tech a obcích České 
republiky a ministr 
dopravy Petr Bendl 
svým rozhodnutím  
o vyhlášení zvláštní 
ceny vyjádřil i pod-
poru tématu zklidňo-
vání dopravy.  

Soutěže se mohou 
účastnit obce, sdružení obcí, mikroregiony, 
města nebo městské obvody a části z celé Čes-
ké republiky. »Ještě až do 29. května lze do 
soutěže přihlásit taková dopravní řešení, jejichž 
realizace vedla ke zvýšení bezpečnosti, zkvalit-

nění veřejného prostoru či optimalizaci uspořá-
dání automobilové, cyklistické, pěší a veřejné 
dopravy,« uvedl Radek Patrný z Dopravního 
programu Nadace Partnerství. Zájemci mohou 
své projekty přihlašovat nejlépe prostřednic-
tvím elektronické přihlášky, která je spolu  
s bližšími informacemi o soutěži k dispozici na 
adrese www.nadacepartnerstvi.cz/cestymesty. 

Již třetím rokem je generálním partnerem 
soutěže společnost 
Škoda Auto.  
»Podpora projektů a 
opatření, která mini-
malizují střety mezi 
všemi účastníky 
dopravního provozu 
a zvyšují bezpečnost 
dopravy v obcích a 
městech, patří v ob-
lasti společenské 
odpovědnosti do na-
šich priorit,« prohlá-
sil ředitel vnějších 
vztahů společnosti 
Radek Špicar.  
Dalšími partnery 

soutěže jsou Národní síť Zdravých měst ČR, 
Svaz měst a obcí ČR a společnosti 3M Česko a 
Regionservis. Hlavním mediálním partnerem je 
již tradičně měsíčník Moderní obec.    

( t z )  

»Zkušenosti z certifikace systému řízení kvali-
ty a bezpečnosti ITC podle ISO 9 001, ISO 27 
001, a ISO 20 000-1« – přednášející RNDr.  
& RNDr. Vladimír Mazálek, Ph.D., MBA,  
z TÜV SUD Czech s.r.o., či »Rekvalifikační 
kurzy v souladu s ISO 27 001, ISO 20 000-1, 
ISO 9 001 a ISO 10 006: Manažer se zaměře-
ním na ochranu informací, Manažer se zamě-
řením na informační služby, Manažer se zamě-
řením na systém kvality, Manažer se zaměře-
ním na řízení projektu – přednášející Helga 
Doležalova, A-Z COMPUTER SERVICE 
s.r.o. Více informací na http://kardos.cz/  .  

Veřejná ekonomika a správa  
Katedra veřejné ekonomiky Ekonomické 

fakulty Vysoké školy báňské – Technické 
univerzity Ostrava (VŠB-TU Ostrava) připra-
vuje na dny 8.–10. září 2009 již 8. ročník me-
zinárodní vědecké konference Veřejná ekono-
mika a správa 2009. Konference se uskuteční 
v rámci oslav 160. výročí založení VŠB-TU 
Ostrava. Hlavním tématem konference budou 
aktuální problémy veřejné ekonomiky a veřej-
né správy. Účastníci konference si budou moci 
předat své poznatky, informace z teorie i praxe 
a diskutovat o vybraných tématech. První den 
konference budou probíhat jednání nejprve 
v plénu a pak v jednotlivých odborných sek-
cích, orientovaných zejména na veřejný sek-
tor, veřejné finance a veřejnou správu. Závě-
rečný den konference bude už tradičně patřit 
odborné exkurzi, která vytváří prostor pro 
sepětí teoretických poznatků s praktickým 
fungováním vybraných institucí veřejného 
sektoru. Více informací o konferenci a pod-
mínky účasti: http://www.ekf.vsb.cz/ves2009. 
Kontaktní osoba: Ing. Ivana Vaňková, e-mail:  
ivana.vankova1@vsb.cz ; tel. (+420) 731 157 
831, (+420) 597 322 307. 

Innovation for Welfare 
Veřejné subjekty v oblasti zdravotní a soci-

ální péče mohou získat peníze na realizaci 
projektů týkajících se inovací v oblasti zdra-
votní a sociální péče ve spolupráci s pěti ze-
měmi EU. Regionální rozvojová agentura 
jižních Čech RERA pořádá v rámci meziná-
rodního projektu Innovation for Welfare 
(Inovace v oblasti zdravotní a sociální péče) 
mezinárodní konferenci, které se zúčastní 
zástupci partnerských regionů – NUTS II 
jihozápad (ČR), Katalánie (Španělsko), Horní 
Rakousko (Rakousko), Severní Brabantsko 
(Holandsko), Estonsko a Lombardie (Itálie). 
»Projekt Innovation for Welfare se zaměřuje 
na zefektivnění systému zdravotní a sociální 
péče a rozvoj ekonomických aktivit pomocí 
inovativních procesů a technologií v oblasti 
zdraví a sociální péče, což je v souladu nejen  
s našimi hlavními úkoly, ale i s dlouhodobými 
rozvojovými aktivitami celého regionu,« 
upřesnila náměstkyně hejtmana Jihočeského 
kraje Ivana Stráská. Konference se uskuteční 
12. 5. v českobudějovickém kongresovém 
centru Bazilika. Více informací lze získat od 
projektového manažera Jana Krále, tel.:  
725 820 507, e-mail: kral@rera.cz, nebo na 
www.rera.cz a www.innovation4welfare.eu.  

(Pokračování ze stránky 1) 

Program PANEL se rozšíří i na nepanelové domy 
Vláda v pondělí 27. dubna novelizovala pro-

gram PANEL. Nově tak dojde k rozšíření státní 
podpory i na nepanelové domy a k rozdělení 
míry podpory v podobě dotací na úroky do tří 
skupin podle rozsahu opravy. Vyšší mírou je 
podporováno dosažení energetických úspor. 
»Opravy a modernizace bytového fondu byly 
Národní ekonomickou radou vlády doporučeny 
jako vhodný nástroj v době ekonomických 
problémů,« uvedl ministr pro místní rozvoj 
Cyril Svoboda. Dotace státu se v konečném 
důsledku podílí na krytí nákladů částkou  
v rozsahu 15 až  25 %. Podpora je realizována 

Státním fondem rozvoje bydlení (SFRB) ve 
spolupráci s Českomoravskou záruční a rozvo-
jovou bankou (ČMZRB) od roku 2001 a je 
schválena (notifikována) Evropskou komisí. 
Dosud pomohla opravit asi čtvrt milionu bytů.  

Ambicí programu je během pěti let opravit 
dalších 600 tisíc bytů, a tím i snížit emise CO2 
na úrovni produkce dvou hnědouhelných tepel-
ných elektráren. Podpora se poskytuje z národ-
ních zdrojů ČR. »Očekáváme, že pomůže  
k udržení zaměstnanosti vysoce kvalifikova-
ných stavebních prací v době poklesu staveb-
ních zakázek,« dodal ministr Svoboda.      ( t z )  

Šternberk slavil vítězství v soutěži Cesty městy  
v kategorii Město před dvěma roky.             Foto: archiv 

DPH u projektů obcím stát proplatí – naposledy  
Daň z přidané hodnoty u projektů pro 5. kolo 

čerpání evropských podpor v rámci Programu 
rozvoje venkova (PRV) uhradí stát. Podle mi-
nistra zemědělství Petra Gandaloviče je to 
výsledek jeho jednání s ministrem financí Mi-
roslavem Kalouskem. Do budoucna však žada-
telé o podporu z PRV musí v rozpočtech jed-
notlivých projektů už počítat s vlastními část-
kami na úhradu DPH.  

»Intenzivním jednáním se podařilo dohod-
nout, že ještě pro současné 5. kolo čerpání 
dotací z PRV najdeme ve státním rozpočtu 
peníze pro pokrytí DPH,« řekl Petr Gandalo-
vič. Podle jeho slov Česko spolu s dalšími 
starými i novými členskými zeměmi po Evrop-
ské komisi v uplynulém roce požadovalo ujas-
nění podmínek čerpání dotací ve vztahu k DPH 

a po tuto dobu za české obce DPH platil stát. 
»Bohužel Evropská komise konstatovala, že 
DPH není uznatelnou položkou pro obce,« 
uvedl ministr.  

Obce, jejichž projekty byly ještě schváleny  
v rámci 5. kola příjmu žádostí, budou v nejbliž-
ší době přímo osloveny pracovníky platební 
agentury, tedy Státního zemědělského inter-
venčního fondu (STIF), a bude jim předložen  
k podpisu nový návrh Dohody o poskytnutí 
dotace případně návrh dodatku k této dohodě,  
v nichž se DPH bude ještě považovat za uzna-
telný náklad. 

( t z )  
 
K témuž podrobněji v květnovém čísle  

Moderní obce, které vychází už tento týden. 

Soutěž Cesty městy nově se zvláštní cenou ministra 

http://www.moderniobec.cz
http://www.nadacepartnerstvi.cz/cestymesty
http://kardos.cz/
http://www.ekf.vsb.cz/ves2009
mailto:ivana.vankova1@vsb.cz
http://www.rera.cz
http://www.innovation4welfare.eu


Cena BLF patří Kněžicím 
U příležitosti Světového dne ptačího zpěvu 

byl 5. 5. 2009 v pražském hotelu Atlantic 
oficiálně završen již 18. ročník soutěže Ceny 
zdraví a bezpečného životního prostředí 2008. 
Soutěž každoročně organizuje neziskové sdru-
žení mezinárodních a českých firem Business 
Leaders Forum s cílem zviditelnit a ocenit 
organizace a společnosti, které jsou ohledupl-
né k životnímu prostředí, podporují zdraví 
zaměstnanců či kladou důraz na bezpečnost 
při práci. Prestižní ocenění převzali z rukou 
náměstkyně ministra životního prostředí Rut 
Bízkové a senátora Bedřicha Moldana zástup-
ci firmy Rokospol, a.s., za projekt »Nátěrová 
hmota detoxy color«, Obecního úřadu Kněžice 
na Nymbursku za projekt »ESO Kněžice« a 
Parabit Technologies, s.r.o., za projekt »Sní-
žení spotřeby základní suroviny a zpracování 
druhotných surovin«. Zvláštní ceny si odnesly 
ZŠ Karviná-Ráj, ZŠ Vítkov, Veskom a město 
Nový Bor. Hlavním cílem projektu ESO Kně-
žice (viz http://www.blf.cz/cena/2008/31.pdf) 
bylo najít racionální míru návratu logiky ener-
getické soběstačnosti a zdravého životního 
prostředí malé české vesnice z prahu minulého 
století pro podmínky současných vyspělých 
technologií i techniky.  

Ocenění do Lipna nad Vltavou 
Jihočeský Skiareál Lipno se může pochlubit 

prestižním oceněním v rámci soutěže Top 
Invest – Nejlepší investice roku 2008, které 
jeho zástupci už převzali od předsedy Posla-
necké sněmovny Miloslava Vlčka a prezidenta 
Svazu podnikatelů ve stavebnictví v ČR Vác-
lava Matyáše na Stavebních veletrzích Brno.  

»Areál, který každoročně rozvíjí zimní sezó-
nu na Lipensku, je významným přínosem pro 
všechny podnikatele a obce, protože jedna 
koruna vydaná na sjezdovkách generuje pět 
korun do oblasti. Porota ocenila také velký 
demografický význam, konkrétně ve zvýšení 
počtu obyvatel malé obce, v mládnutí obyvatel 
a zvyšování vzdělanosti, a významný příspě-
vek pro zaměstnanost při celkovém nárůstu  
o 700 pracovních míst,« sdělil starosta Lipna 
nad Vltavou Zdeněk Zídek.  

Vyhlašovateli soutěže TOP Invest jsou mi-
nisterstva průmyslu a obchodu a pro místní 
rozvoj, Svaz podnikatelů ve stavebnictví v ČR 
a společnost Veletrhy Brno. Gratulaci připojil i 
jihočeský hejtman Jiří Zimola. »Lipno nad 
Vltavou pro mě, ještě jako pro starostu Nové 
Bystřice, bylo vždy vzorem. Obdivoval jsem, 
jak umějí vhodně pracovat na využití zimní 
sezóny. Do skiareálu jezdím už řadu let s rodi-
nou a vím, že se jedná o skutečně kvalitní 
projekt,« dodal hejtman. 

Kogenerace v Praze 
Pražský primátor Pavel Bém spolu s radním 

pro životní prostředí Petrem Štěpánkem minu-
lý týden zahájil stavbu kogenerační jednotky 
ZEVO Malešice. Zařízení umožní vyrábět  
z odpadu nejen tepelnou, ale také elektrickou 
energii. Termín dokončení kogenerační jednot-
ky je plánován na konec roku 2010.  

6.  5 .  20 09 

9/2009                                                                   http://www.moderniobec.cz                                                               strana 3 

Jak se u vás nakládá s vysloužilými televizory? 
Ve čtvrtek 30. dubna nastala v části Prahy a 

okolí po vypnutí analogového televizního vysí-
lání ze žižkovského vysílače tzv. analogová 
tma. Celý proces digitalizace bude v ČR ukon-
čen v létě roku 2012. Postupnému vypínání 
analogového vysílání řada obča-
nů čelí nákupem LCD nebo 
plazmového přístroje s vestavě-
ným tunerem. Jen loni se proda-
lo přes 700 tisíc těchto televizo-
rů, zatímco klasických CRT 
přijímačů necelých 150 tisíc. 
Ačkoliv nový přístroj většinou 
nahradí ten starý, podle společ-
nosti ASEKOL jej však lidé 
předávají k ekologické likvidaci 
pouze ve 39 %.  

»Asi 95 % vyřazených televizí 
je typu CRT,« říká Hana Ansor-
gová z neziskové společnosti 
ASEKOL, která organizuje sběr a recyklaci 
vysloužilých elektrozařízení. »Jen loni jsme 
zajistili recyklaci více než 310 tisíc televizorů, 
což je 7786 tun. Letos očekáváme překonání 

hranice půl milionu sebraných televizí za rok.« 
Právě neochota lidí odnést starý, byť funkční 
spotřebič na sběrné místo, je podle Ansorgové 
hlavním důvodem relativně nízké míry recyk-
lace televizí. »Téměř žádný z těchto televizorů 

již nebude nikdy použit ke své-
mu účelu. Pokud by byl ode-
vzdán k recyklaci, získané dru-
hotné suroviny by se daly opět 
použít. Z více než půl milionu 
televizí, které domácnosti loni 
vyřadily, ale neodnesly k recyk-
laci, by se dalo získat např. 
1056 tun mědi, 633 tun železa 
nebo 131 tun hliníku, které se 
namísto toho musí nesmyslně 
těžit,« vysvětluje Hana Ansor-
gová. Přitom je velice jednodu-
ché zbavit se elektrozařízení 
ekologicky. ASEKOL nyní li-

dem umožňuje vrátit starou televizi v 658 sběr-
ných dvorech, při více než 3000 mobilních 
svozech a téměř v 2400 prodejnách a servisech 
elektrozařízení. Síť průběžně rozšiřuje.      ( t z )  

(Pokračování na stránce 4) 

Právě včera byla zahájena kreativní soutěž 
žáků druhého stupně základních škol a studen-
tů středních škol na téma recyklace světelných 
zdrojů. Přes 5000 škol bylo pozváno do projek-
tu »Nechte svůj talent zazářit«, jehož cílem je 
uměleckými díly přiblížit veřejnosti problema-
tiku zpětného odběru nefunkčních zářivek. 
Soutěž se koná od 4. 5 do 14. 6. Organizuje ji 
nezisková společnost EKOLAMP, která se od 
roku 2005 věnuje zpětnému odběru osvětlova-
cích zařízení. V první části soutěže mají dvou- 
až pětičlenné týmy vymyslet poutavý slogan na 
téma »Proč recyklovat zářivky?«, pro tento 
slogan vytvořit plakát, ceduli, komiks či jiný 
propagační materiál a do 25. 5. nahrát ho do 

soutěžní fotogalerie na www.zarici-talent.cz , 
kde jsou i pravidla soutěže včetně výčtu výher. 
Druhá část soutěže bude zahájena 25. května, 
kdy se zúčastněné týmy dozvědí další pokyny.  

»Máme trvale problém s množstvím zářivek, 
které domácnosti vyhazují do běžného odpadu.  
Doufáme, že nám děti ve školách pomohou 
najít tu správnou formu komunikace s jejich 
vrstevníky a rodiči, abychom je přesvědčili  
o správnosti recyklace,« vysvětluje cíl projektu 
Zuzana Křenková ze společnosti EKOLAMP. 
»Zapojit se může každá třída nebo jen parta 
kamarádů, kteří mají nápady a chuť zajímavým 
způsobem ztvárnit zadané téma.«                

( t z )  

Příležitost i pro žáky školy ve vaší obci 

Neziskový kolektivní systém ELEKTRO-
WIN za necelé čtyři roky své existence zajistil 
zpětný odběr a recyklaci milionu lednic a 
mrazniček z domácností. Postavené v řadě za 
sebou by měřily 600 km, což je dálniční trasa  
z Prahy do Hamburku – tedy až k moři. Přitom 
vyřazení těchto spotřebičů z domácností by při 
neodborné demontáži, která byla dříve často 
spojena s jejich likvidací, znamenalo ekologic-
kou katastrofu. »Technologie, které zajišťují, 
aby se tyto látky při demontáži lednic místo 
uvolňování do ovzduší daly jímat a pak zne-
škodnit, nebo dokonce v modifikované podobě 
znovu materiálově využít, jsou velmi složité,« 
konstatuje provozní ředitelka ELEKTROWIN 
Tereza Ulverová. Proto ELEKTROWIN věnuje 
mimořádnou pozornost výběru zpracovatelů,  
s nimiž uzavírá smlouvy.  

Recyklace starých lednic umožňuje získat i 
významné množství druhotných surovin, pře-
devším kovů a plastů. To představuje další 
příspěvek k ochraně životního prostředí. Jde 
zejména o možnost omezit další těžbu přírod-

ních zdrojů a o menší energetické nároky na 
výrobu, do níž místo původních surovin vstu-
pují recykláty. Např. lednice průměrně obsahu-
jí 60 % železných kovů. Při průměrné hmot-
nosti lednice 45 kg to znamená, že z milionu 
lednic a mrazáků vysbíraných kolektivním 
systémem ELEKTROWIN během posledních 
čtyř roků bylo získáno 27 tisíc tun železa, což 
představuje úsporu téměř 250 mil. kWh elek-
trické energie, jež nemusela být vynaložena na 
výrobu materiálů z primárních surovin (roční 
spotřeba asi 30 tisíc obyvatel ČR). V součtu  
s ekologicky odstraněnými freony se podařilo 
snížit produkci emisí o více než 450 tisíc tun 
CO2, které se tak nedostaly do ovzduší. 

ELEKTROWIN se zaměřuje na zpětný od-
běr, zpracování, využití a odstranění elektroza-
řízení a elektroodpadu. Přijímá velké a malé 
elektrospotřebiče i elektrické a elektronické 
nástroje, a to prostřednictvím více než 600 
sběrných dvorů v 450 městech, 2300 provozo-
ven posledních prodejců a mobilních svozů 
zajištěných ve více než 4200 obcích.          ( t z )  

Milion lednic, který neskončil na skládkách 

Ilustrační foto: Z. Šmajlerová 
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Výdajové rámce státního rozpočtu na období 
let 2010 až 2012 předložil ve čtvrtek 30. dubna 
do vlády ministr financí v demisi Miroslav 
Kalousek. Učinil tak v souladu se zákonem  
č. 218/2000 Sb. (rozpočtová pravidla), který 
šéfovi rezortu financí takový krok ukládá učinit 
vždy do konce dubna. Limity navržené minis-
trem Kalouskem mají následující parametry: 

Výdajový rámec státního rozpočtu a státních 
fondů pro rok 2010 ve výši 1 126,6 mld. Kč, 
což znamená 4,6 % podílu 
deficitu veřejných roz-
počtů na HDP v metodice 
ESA 95. K dosažení toho-
to fiskálního cíle je ne-
zbytné, aby státní rozpočet 
měl následující parametry: 
• příjmy: 907,3 mld. Kč; 
• výdaje: 1057,3 mld. Kč; 
• saldo: -150 mld. Kč. 

Příjmy počítají s růstem 
HDP v roce 2010 ve výši 
0,8 %. K dosažení cíle 
deficitu 150 mld. Kč je nezbytné realizovat mj. 
následující úsporná opatření: 
• snížení výdajů všech kapitol min. o 10 % ze 
stanovené základny použité při vázání výdajů 
podle usnesení vlády č. 122/2009; nebude se 
týkat kapitoly Všeobecná pokladní správa, 
Státní dluh a Operace státních finančních aktiv; 
• zmrazení výdajů na platy ve veřej. sektoru; 
• neakceptování požadavků kapitol a státních 
fondů na zvýšení výdajů (ministerstvo financí 
identifikovalo požadavky ve výši zhruba  
80 mld. Kč); 

• nastavení meziročního růstu výdajů na platbu 
státu za státní pojištěnce na zdravotní pojištění 
max. ve výši očekávané inflace v následujících 
letech (základna rok 2009); 
• omezení výdajů na úhradu ztráty ze závazku 
veřejné služby v drážní dopravě; 
• nulový nárůst výdajů na výkon přenesené 
působnosti pro obce a kraje; 
• omezení či zrušení výdajů na podporu sou-
kromým školám; 

• výdaje kapitoly minister-
stva obrany budou stanove-
ny na úrovni schváleného 
rozpočtu roku 2009 a dále 
se bude postupovat jako  
u ostatních kapitol (tzn. 
budou navyšovány nezbyt-
né sociální výdaje a součas-
ně aplikováno i plošné sni-
žování výdajů); 
• omezení výdajů na dorov-
nání přímých plateb. 
Ve svém prohlášení ministr 

Kalousek uvedl: »Zdůrazňuji, že pro udržení 
deficitu v roce 2009 do výše 150 mld. Kč je 
nezbytné: 

1. zmrazení neutracených výdajů z roku 2008 
(tzv. nároků) i pro rok 2009; 

2. neakceptování jakýchkoli dodatečných 
požadavků kapitol státního rozpočtu nad rámec 
schválených limitů; 

3. případné objektivní nárůsty mandatorních 
výdajů (např. vyšší nezaměstnanost, nemocnost 
apod.) musí být kryty na úkor jiných výdajů, 
nikoliv na úkor vyššího deficitu.«               ( t z )  
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»Jde o naprosto dokonalé využití odpadu  
z pražských domácností, kromě tepla se bude 
do pražských bytů dodávat i elektřina. Jejich 
odpad je teď bude nejen hřát, ale také jim 
svítit,« uvedl Pavel Bém. Energii, která po 
spuštění kogenerační jednotky vznikne při 
spalování odpadu, využije ke svícení a topení 
téměř 25 tisíc domácností. Součástí kogenera-
ce bude také zařízení De-NOx, které sníží 
emise oxidu dusíku o 50 % pod zákonem sta-
novený limit.  

Pomoc pro kapličky a boží muka 
Nadace VIA rozdělila v grantovém kole 

Fondu kulturního dědictví mezi 21 projektů 
finanční příspěvky ve výši od 16 do 50 tisíc 

Kč (celkem 0,67 mil. 
Kč), díky nimž bude 
možné opravit kapličky, 
boží muka, křížky, már-
nice na hřbitově nebo 
sochy. Příspěvek od Na-
dace VIA je přitom často 
pouhým zlomkem v roz-
počtu opravy – projekty 
jsou většinou založeny 

na dobrovolné práci aktivních občanů, finanč-
ně přispějí obce či místní podnikatelé. Nadace 
VIA mohla projekty podpořit díky štědrosti 
více než 130 individuálních dárců z česko-
americké komunity, ale i mnoha jednotlivců  
z ČR. »Těší nás, že do Fondu kulturního dě-
dictví přispívá vedle Čechoameričanů stále 
větší množství jednotlivců z ČR. Zvláště nás 
potěšilo, že se k nám přidaly více než tři desít-
ky českých architektů,« říká Jiří Bárta, ředitel 
Nadace VIA. Zároveň však dodává: »Letos 
jsme mohli podpořit jen třetinu žádostí. Stále 
tedy hledáme štědré dárce, kterým není lhos-
tejný osud drobných památek v Čechách, na 
Moravě a ve Slezsku.« Informace o podpoře-
ných památkách jsou na www.nadacevia.cz . 

Svoz odpadu »ekologicky« 
Plzeň se stala po Praze druhým městem, kde 

společnost AVE CZ odpadové hospodářství 
začala používat pro svoz odpadu ekologické 
vozidlo s pohonem na stlačený zemní plyn 
(CNG). Jde o vozidlo značky Mercedes-Benz 
Econic a je určeno pro svoz domovního odpa-
du v ulicích města Plzně.  

K hlavním přednostem vozidla patří výrazně 
nižší emise než u klasických naftových či 
benzinových motorů a také podstatně tišší 
chod. Ve srovnání s naftovým motorem produ-
kuje CNG pohon téměř nulové emise pracho-
vých částic (PM) a oxidu siřičitého (SO2). 
Emise ostatních sledovaných škodlivin jsou 
také výrazně nižší – o 15÷25 % méně oxidu 
uhličitého (CO2), o 55÷85 % méně oxidů dusí-
ku (NOX) a o 55÷98 % méně oxidu uhelnaté-
ho (CO). Hlučnost je ve srovnání s naftovým 
motorem snížena zhruba na polovinu. 

(Pokračování ze stránky 3) 

Při příležitosti konání veletrhu URBIS IN-
VEST se v Brně 24. 4. uskutečnilo i jednání 
Rady Asociace krajů ČR. Hostem zasedání byl 
Otakar Motejl, veřejný ochránce práv, který 
seznámil hejtmany s neutěšenou situací starých 
a postižených lidí, zejména v domovech dů-
chodců a psychiatrických léčebnách. Podle 
ombudsmana příčina mj. spočívá ve velmi 
nízkém finančním ohodnocení zaměstnanců 
sociální sféry, které v těchto zařízeních praktic-
ky neumožňuje zaměstnávat lidi s kvalifikací. 
Jako problematický se ukazuje i dopad nového 
zákona o příspěvcích na sociální péči, které 
mnozí lidé považují za přilepšení ke svému 
nízkému příjmu, nikoli za prostředky k nákupu 
sociálních služeb. To může podle hejtmanů 
vést k úplnému rozvratu systému poskytování 
sociálních služeb v ČR. Hejtmani se setkali i  
s profesorem Janem Švejnarem a diskutovali  
s ním o možných dopadech hospodářské krize 
na světovou i českou ekonomiku. Hovořili o 
protikrizových opatřeních v regionech a od 
profesora Švejnara slyšeli zejména doporučení, 
aby krajské reprezentace při hledání vnitřních 

úspor nijak nepodvazovaly investice. Ty mo-
hou být účinným lékem v době krize a dobrým 
stimulem k nastartování nového růstu.  

Grémium hejtmanů se soustředilo i na sou-
časnou praxi a budoucnost regulačních poplat-
ků ve zdravotnictví. »Konstatovali jsme, že 
rozhodnutí soudů ve středních Čechách a na 
severní Moravě o předběžných opatřeních ne-
mají precedenční charakter. Kraje pokračují v 
dosavadní praxi a těm občanům, kteří o to mají 
zájem, dále nabízejí úhradu poplatků formou 
daru,« oznámil předseda asociace Michal Ha-
šek, hejtman Jihomoravského kraje. Hejtmani 
se kriticky vyjádřili k pokračujícím správním 
řízením zdravotních pojišťoven proti jednotli-
vým zdravotnickým zařízením krajů. Konstato-
vali, že ještě před zahájením těchto řízení před-
stavitelé ministerstva zdravotnictví oznamova-
li, jak tato řízení dopadnou včetně výše sankcí. 
Hejtmani to považují za protiprávní ovlivňová-
ní nezávislého správního řízení a hodlají se 
právní cestou bránit proti případným sankcím 
pojišťoven, pokud rozhodnutí byla učiněna pod 
politickým tlakem ministerstva.                  ( t z )  

Hejtmani se radili o globální krizi s prof. Švejnarem 

Ministr Kalousek navrhuje striktní výdajové rámce 

Ministr M. Kalousek.    Foto: Z. Šmajlerová 
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